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شنبه ۶ خرداد ۱۴۰۲   شماره ۳۸7۴شنبه ۶ خرداد ۱۴۰۲   شماره ۳۸7۴

دانشگاهدانشگاهدانشگاهدانشگاه f a r h i k h t e g a n o n l i n ef a r h i k h t e g a n o n l i n e

آگهیمزایده

به موجب پرونده اجرایی مهریه به شـــماره کلاســـه 140100044 له خانم 

فاطمه ســـلطانی آهنگر علیه آقای رضا ســـلیمان زاده آهنگر مقدار دو دانگ 

مشـــاع از ششـــدانگ پلاک ثبتی 1۳14 فرعی  از 22- اصلی بخش ۹ ثبت 

بندپی واقع در قریه آهنگرکلا به مســـاحت)148/65( یکصد و چهل و هشت 

متر و شـــصت و پنج دســـیمترمربع که سند مالکیت ششـــدانگ به نام آقای 

رضا ســـلیمان زاده آهنگر فرزند عیسی شماره شناســـنامه 1۹88 تاریخ تولد 

1۳58/06/01 صادره از بابل دارای شماره ملی20622۳۹254 با جز سهم 

6 از کل سهم 6 به عنوان مالک ششدانگ عرصه و اعیان متن سهم ششدانگ 

با شماره مستند مالکیت 1400-۳454 تاریخ 1400/12/2۳ موضوع سند 

مالکیت اصلی به شـــماره چاپی 005100 ســـری ب سال 00 با شماره دفتر 

الکترونیکی 140020۳1001700170۹ثبت و صادر گردیده است. تمامت 

اصل ششدانگ پلاک فوق به نفع خانم فاطمه سلطانی آهنگر بابت مهریه در 

بازداشت قرار دارد و طبق رای ماده 16۹ آیین نامه اجرایی را به میزان 4 دانگ 

مشاع از ششدانگ  به عنوان مستثنیات دین تلقی و مابقی آن به میزان دو دانگ 

مشاع از ششدانگ، از مستثنیات دین خارج گردید پس از اعتراض بدهکار به رای 

رئیس ثبت، پرونده به هیئت نظارت ارسال و برابر رای هیات محترم نظارت استان 

مازندران به شماره 14021871007600001۳ مورخه 1402/01/14 نظر 

رئیس ثبت تایید و چهار دانگ مشاع از ششدانگ به عنوان مستثنیات دین تلقی و 

دو دانگ مشاع از ششدانگ از مستثنیات دین خارج گردید. حدود اربعه: شمالا: 

درب و دیوار به طول )7/60( هفت متر و شصت سانتیمتر به خیابان شرقا: به 

دیوار به طول )17/08( هفده متر و هشت سانتیمتر به باقیمانده بیست و دو 

اصلی جنوبا: در چهار قســـمت اول به دیوار به طول )1/50( یک متر و پنجاه 

سانتیمتر به باقیمانده بیست و دو اصلی دوم به دیوار به طول )2/20( دو متر 

و بیست سانتیمتر به باقیمانده بیست ودو اصلی سوم به دیوار به طول )۳/80( 

سه متر و هشتاد سانتیمتر به باقیمانده بیست ودو اصلی چهارم به دیوار به طول 

)1/60( یک مترو شصت سانتیمتر به باقیمانده بیست ودو اصلی غربا: دیواری 

اســـت به طول )21/۳1( بیست ویک متر و سی ویک سانتیمتر به باقی مانده 

بیســـت ودو اصلی و حقوق ارتفاقی ندارد که در عرصه مورد کارشناســـی یک 

دستگاه ساختمان مسکونی ۳ طبقه با اسکلت بتنی و سقف تیرچه بلوک و نما 

از جنس سرامیک احداث گردیده که با توجه به اندازه گیری های به عمل آمده 

همکف به مســـاحت تقریبی حدود 75 مترمربع شامل ۳0 متر مربع پیلوت و 

مابقی انباری و طبقه اول مسکونی به مساحت حدود 85 متر مربع و طبقه دوم 

به صورت نیمه کاره و در حد سفت چینی می باشد و مسکونی طبقه اول شامل 

هال و پذیرایی و آشپزخانه اپن با کابینت mdf و سرویس حمام و دستشویی و 

دارای دو اتاق خواب می باشد. کف سرامیک، دیوارها سفیدکاری و دارای امتیاز 

آب و برق و گاز و قدمت بنا حدود 10 سال می باشد که طبق کارشناس رسمی 

دادگستری ششدانگ پلاک فوق به مبلغ )12/000/000/000( دوازده میلیارد 

ریال ارزیابی شده که ارزش مقدار دو دانگ مشاع از ششدانگ پلاک فوق در 

ازای طلب بستانکار به مبلغ )4/000/000/000( چهارمیلیارد ریال می باشد. 

برابر گزارش پرونده ملک مزبور در تصرف مالک می باشد و پلاک فوق از ساعت 

۹ الی 12 روز سه شنبه مورخ 1402/0۳/2۳ بیست وسوم خرداد ماه یکهزار و 

چهارصد و دو در اداره ثبت اسناد و املاک باغ در بندپی شرقی - گلوگاه - کوچه 

ولیعصر هفت به صورت حضوری از طریق مزایده به فروش می رسد. مزایده از 

مبلغ یک سوم ارزیابی اولیه )4/000/000/000( چهارمیلیارد ریال شروع و 

به بالاترین قیمت پیشنهادی نقدا فروخته می شود. لازم به ذکر است پرداخت 

بدهی های مربوط به آب، برق،گاز اعم از حق انشعاب یا حق اشتراک و مصرف 

و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه 

رقم فعلی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز درصورت 

وجود مازاد، وجوه پرداختی بابت هزینه های فوق از محل مازاد به برنده مزایده 

مســـترد خواهد شد و نیم عشر حق مزایده نقدا وصول می گردد. مطابق ماده 

1۳6 آیین نامه شرکت در مزایده منوط به پرداخت 10 درصد از مبلغ پایه مزایده 

به صورت چک تضمین شده و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده 

است. برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت 5 روز از 

تاریخ مزایده به حساب صندوق ثبت تودیع نماید و درصورتی که ظرف مهلت 

مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قافله استرداد 

نبوده و به حساب خزانه واریز خواهد شد. در این صورت عملیات فروش از درجه 

اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. فروش مال به نسیه درصورتی جایز است 

که متعهدله فروش به نسیه را قبول و مدیون نیز مازاد را نقدا دریافت یا نسبت به 

مازاد نسیه را قبول نمایند. در هر دو صورت، خود مسئول وصول خواهند بود و 

حق مزایده نقدا دریافت می شود.

تاریخانتشار:14۰2/۰3/۰6

میمالف:15۰2339

محمدحبیبزادهگنجی-رئیسثبتاسنادواملاکبندپی

آگهیقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

حوزهثبتینوشهر

نظر به دستور مواد 1و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 
1۳۹0/۹/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد 
ثبتی نوشهر مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده 

جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد
املاک متقاضیان واقع در قریه کورکورسر علیا پلاک 5 اصلی بخش 1 قشلاقی

150 فرعی آقا / خانم فاطمه اکبری فرزند عابد نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای 
احداثی )کاربری مسکونی( به مساحت 210/52 مترمربع خریداری بدون واسطه / باواسطه 

از ایرج گروسیان
لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند 
رسمی و ماده 1۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه 
و محلی/کثیرالانتشار در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا درصورتی که اشخاص 
ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها 
از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید 
اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که 
در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و درصورتی که اعتراض 
در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل 
را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است برابر ماده 1۳ آیین نامه مذکور در مورد قسمتی از 
املاکی که قبلا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده واحد ثبتی با رای هیات پس از تنظیم اظهارنامه 
حاوی تحدید حدود مراتب را در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به اطلاع 
عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید حدود، واحد ثبتی آگهی 

تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید. م.الف-15۰۰۰98
تاریخانتشارنوبتاول:14۰2/۰3/۰6-تاریخانتشارنوبتدوم:14۰2/۰3/2۰

صفررضوانی–رئیسادارهثبتاسنادواملاکنوشهر

آگهیقانونتعیینتکلیفوضعیتثبتیاراضیوســـاختمانهایفاقدسند

رسمیحوزهثبتیگلوگاه

نظر به دستور مواد 1و۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت و ساختمان های فاقد سند رسمی 

مصوب 1۳۹0/۹/20 املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک قانون مذکور 

مستقر در واحد ثبتی گلوگاه مورد رسیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و 

رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهی می گردد.

املاک متقاضیان واقع در اراضی سیف )مصیب محله( پلاک اصلی 44 بخش 24

پلاک 11۳ فرعی به نام شبر دائمی فرزند علی محمد نسبت به ششدانگ عرصه یک 

قطعه زمین با بنای احداثی به مســـاحت ۳۹۳/07 متر مربع خریداری مع الواسطه از 

اسماعیل نوری مالک رسمی.

لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد 

ســـند رســـمی و ماده 1۳ آیین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله 15 روز از 

طریق این روزنامه و محلی/سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق 

تا درصورتی که اشـــخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 

انتشـــار اولین آگهی و در روســـتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به 

اداره ثبت محل وقوع ملک تســـلیم و رســـید اخذ نمایند. معترض باید ظرف یک ماه از 

تاریخ تســـلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســـت به دادگاه عمومی محل نماید و 

گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات 

ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســـت و درصورتی که اعتراض در مهلت قانونی 

واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند 

اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست. 

تاریخانتشارنوبتاول:14۰2/۰3/۰6

تاریخانتشارنوبتدوم:14۰2/۰3/2۰

م.الف-15۰3۰1۰

جعفررسولی–رئیسادارهثبتاسنادواملاکشهرستانگلوگاه

هیئتموضوعقانونتعیینوتکلیفوضعیتثبتیاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمی

آگهی موضوع ماده ۳ قانون ماده 1۳ آیین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمان های 

فاقد سند رسمی برابر رای شماره 1200050۹ مورخ 1402/02/2۳ هیات اول موضوع قانون تعیین 

تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک نکا  

تصرفا مالکانه بلامعارض متقاضی خانم ملیحه سیاوشی به شماره شماره ملی 4۹۹۹842181  فرزند 

ابوالقاسم در ششدانگ عرصه و اعیان یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 61/07  متر مربع 

پلاک 57 -اصلی واقع در مازندران بخش 18 ثبت نکا به کلاســـه های 417/1401 خریداری شده از 

آقای حمیدرضا محبت محرز گردیده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی 

می شود تا درصورتی که اشخاصی نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند 

از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف 

مدت یک ماه از تاریخ اعتراض دادخواست اعتراض بر ثبت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی 

است در صورت انقضا مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد

تاریخانتشارنوبتاول:14۰2/۰3/۰6

تاریخانتشارنوبتدوم:14۰2/۰3/2۰

م.الف-15۰3614

رئیسادارهثبتاسنادواملاکشهرستاننکا-امیرخندانرباطی

 دانشگاه آزاد می تواند دولت دوم ایران شود 
شمادربدنهدانشـــگاهآزادحضورداشتیدولیتیرماهسال
گذشتهبهمعاونتتحقیقات،فناوریونوآوریآمدید.زمانی
کهاینمسئولیتراپذیرفتید،نظرتانراجعبهپتانسیلهاو
امکاناتدانشـــگاهآزاددربحثفناوریبانگاهتاننسبتبه

گذشتهتفاوتپیداکرد؟
سال های 1۳74، 1۳75 به واسطه برخی عملکردهای دانشگاه 
آزاد نظر مساعدی نسبت به آن نداشتم. دانشگاه آزاد آمده بود تا به 
نیاز و عطش علم جویی کمک کند ولی در ابتدای مسیر از کیفیت 
مناسبی برخوردار نبود و نیازمند زمان بود تا جا بیفتد. بدنه علمی 
جامعه و حتی اجتماع، رابطه خوبی با دانشگاه آزاد نداشت و با آن 
همراه نبود. بعد از مدتی دیگر نه نظر مثبت و نه نظر منفی نسبت 
به دانشگاه آزاد نداشتم چون نمی دانستم چه اتفاقی در دانشگاه 
رخ داده یا چه مســـیری را می پیماید. فقط توسعه کمی دانشگاه 
آزاد را می دانستم اما قضاوتی نکردم تا اینکه به دانشگاه آزاد آمدم. 
وقتی در دانشـــگاه مأمور شـــدم با وجود اینکه عضو هیات علمی 
دانشگاه دولتی هستم، همان چند ماه به این موضوع رسیدم که 
این دانشگاه این ظرفیت را دارد که بهترین دانشگاه ایران و یکی از 
بهترین دانشگاه های دنیا شود، اما به شرط ها و شروط ها. دانشگاه 
آزاد چنین پتانسیل و ظرفیتی دارد. همیشه یکی از شعارها و باورهای 
من از همان ابتدا و سال 1۳۹7 که معاون توسعه دانشگاه شدم، این 

بود که دانشگاه آزاد ظرفیت دارد دولت دوم ایران شود. 

 دانشگاه آزاد اسلامی می تواند دولت ها را متأثر 
از خروجی های خود کند

دولتدومبهچهمعنا؟
دقیقا به معنای »دولت« مد نظرم اســـت. دولت چه کار می کند؟ 
جامعه را اداره می کنـــد. حضرت امام، رحمه الله علیه و روحی له 
الفدا، فرمایشی دارند که می فرمایند: »دانشگاه مبدأ همه تحولات 
اســـت.« اگر می خواهیم جامعه خـــوب و در همه ابعاد آرمانی آن 
از لحاظ علمی، معنوی و رفاهی برای افراد جامعه داشـــته باشیم 
بخش عمده آن به دانشگاه برمی گردد. کلمه »اگر« را از نگاه بیرونی 
عـــرض می کنم وگرنه اعتقاد قلبی دارم هرچـــه حضرت امام)ره( 
فرموده اند، درست است. »دانشـــگاه مبدأ همه تحولات است.« 
باید یک اعتقاد باشـــد. باید یادمان باشـــد خود دانشگاه، افراد 
دانشگاهی و دانش آموختگان دانشگاه ما هستند که حتی قوه عاقله 
یک پله و مرحله عقب تر از دانشـــگاه را می سازند؛ یعنی معلمان و 
اشخاصی که در مدارس مشغول تعلیم و تربیت فرزندان این سرزمین 
هستند. اگر این نگاه در دانشگاه به درستی شناخته و پیاده شود که 
دانش آموختگان آن چگونه مدرسه را با توجه به جایگاه انسان، نیاز 
جامعه و اقتضائات روز و آینده اداره کنند؛ سپس دانش آموزان این 
مدارس برای جامعه آرمانی آموزش دیده و رشد می کنند. از طرف 
دیگر این دانش آموختگان دانشگاه ها هستند که مسئولان آینده 
کشور می شوند و منابع کشور در اختیار آنان قرار می گیرد. از این 
منظر منابع کشور به طور مستقیم در دست دانشگاه نیست ولی 
اداره آن به نحو غیرمستقیم می تواند در اختیار دانشگاه قرار گیرد. 
بنابراین اگر دانشـــگاه درست شود و به وظایف اصلی خود درست 
عمل کند، کشـــور را از مسیر تهذیب و آموزش درست خواهد کرد. 
منظورم از »دولت دوم« همین تاثیرگذاری دانشـــگاه بر جامعه و 

چگونگی اداره آن است. 
دولت معمول و عرف را مردم انتخاب می کنند و ســـر کار می آید. 
در اصل دولت دوم می تواند حتی دولت اول را هم بســـازد. وقتی 
به دانشگاه آزاد آمدم، نگاهم به دانشگاه چنین بود. این دانشگاه 
به واســـطه پراکندگی و ظرفیت هایی که دارد، می تواند دولت دوم 
باشـــد و دولت ها و مجلس های ایران را هم متأثر از خروجی های 

خود کند، این قدرت دانشگاه آزاد است. 

 راه نجات دانشگاه، اقتصاد دانش بنیان است 
بهســـراغمعاونتتحقیقات،فناوریونـــوآوریبرویم.این
معاونتدقیقاچهنقشیرادرتغییرریلدانشگاهآزادایفاکرد؟
بـــه این معاونت و عملکرد آن اعتقاد داشـــتم، چون فکر می کردم 
یکی از راه های مهم ارتقای دانشـــگاه اســـت. دانشگاه یک بنگاه 
اقتصادی صرف و معمولی نیســـت که به هر کار اقتصادی دست 
بزند و درآمدزایی کند تا نســـبت درآمد غیرشـــهریه ای به شهریه 
خود بیشتر کند و خودش را سر پا نگه دارد. مستحضر هستید که 
دانشگاه آزاد، دولتی نیست تا از دولت پول بگیرد. تاکنون بیشتر 
درآمد دانشگاه از محل شهریه دریافتی از دانشجو بوده و مقداری 
هم مولدســـازی دارایی داشته؛ غیر از این هم درآمد قابل توجهی 
نداشته است. سال 1۳۹7 تنها حدود 7 درصد درآمد دانشگاه آزاد 
از محل غیرشهریه بود. این رقم آرام آرام درحال افزایش است. سه 
درصد از آن هفت درصد هم، فقط سود وجوه سپرده ای بود که در 
بانک ها قرار داشت. عملا درآمد غیرشهریه ای دانشگاه غیرعملیاتی 
بوده کاری که همه مردم بلد هستند انجام دهند. کار دانشگاه این 
نبوده و نیســـت که فقط پول را در بانک بگذارد و از سودش ارتزاق 
کند. دانشگاهی که مدعی ایجاد علم و فناوری است، باید خودش 
در خلق ثروت پیشرو باشد. این خلق ثروت باید پایه دانشی داشته 
باشد، نه براساس روش هایی که همه مردم کوچه و بازار می توانند 
انجام دهند، بنابراین یکی از راهکارها در مســـیر نجات دانشگاه، 
اقتصاد دانش بنیانی اســـت که خاستگاهش هم همان دانشگاه 
است. ما دانش را در نحله های مختلف در دانشگاه به دانشجویان 
ارائه می کنیم. بیشتر دانش آموختگان ما به لطف خدای مهربان 
مدیران شرکت های بزرگ می شـــوند و ثروت های آنچنانی خلق 

می کنند، ولی خود دانشگاه نمی تواند از این دانش برای ارتقا خود 
استفاده کند. دانشگاه مانند کوزه گری شده که از کوزه شکسته آب 

می خورد و نمی تواند خودش را به خوبی اداره کند. 

چرافارغالتحصیلانمیتواننددرفضایبیرونازدانشگاه
موفقشوندولیدانشـــگاهچنینامکانیرانمیتواندبرای

خودفراهمکند؟
اتفاقا موفقیت افراد در بیرون از دانشگاه، نشان می دهد دانشگاه 
توانسته درصدی از دانشجویان را به بازار کار تحویل بدهد و در این 
امر موفق بوده است. اینکه دانشگاه نتوانسته خودش را بالا بکشد 
باید آسیب شناسی شده و مشخص شود چرا نتوانسته چنین کاری 
را انجام دهد. دانشگاه اصلا به این موارد فکر نکرده بود. قرار شد به 
گذشته نپردازیم، اما در سال های گذشته فقط به این موضوع فکر 
شده بود که تعداد دانشجویان در نقطه مطلوبی قرار دارد، کمی هم 
شهریه را بالا می بریم و منابع مالی را تامین می کنیم فارغ از اینکه 
شیب جمعیتی ما به سمت پایین درحال حرکت است و برای این 
حرکت نزولی باید فکری کرده و چاره ای بیندیشیم. دانشگاه از سال 
1۳۹7 تاکنون حرکت متفاوتی را در پیش گرفته و آثارش نیز تا حدی 
قابل مشاهده است، اما آمار گذشته نشان می دهد که در مقاطع 
قبل دانشگاه نتوانسته تراز مثبت مناسبی از خود برجای بگذارد. 
دانشگاه یک ماهیت دانشی دارد و باید زنجیره اش را تکمیل کند. 
یک قسمت هم تاب آوری و حفظ هویت و کیان دانشگاه است که 
بخش اعظم آن به منابع مالی برمی گردد. دانشـــگاه باید بتواند 
بـــرای این حوزه نیز فکری کند. ما که نمی توانیم فقط روی بحث 
شهریه تمرکز کرده و به دانشجو فشار بیاوریم. چرا دانشگاه نباید 
از بـــازار چند هزار همتی )هزار میلیارد تومانی( کشـــور و دنیا در 
حوزه آمـــوزش، پژوهش فناوری و نوآوری و پیرامون آن بهره ببرد؟ 
چرا دانشگاه نباید از فرصت های داخلی و بین المللی برای ارتقای 
خودش استفاده کند؟ من هنوز همان دید را دارم و نگاهم تغییری 
نکرده است. دانشگاه آزاد می تواند بهترین دانشگاه ایران و حتی 
یکی از بهترین دانشگاه های دنیا شود. دلیلش خیلی واضح است.  
راهبران پیشین و عزیز دانشگاه طبق چشم انداز جمهوری اسلامی 
در ســـال 1404 هدف گذاری کرده بود تا دانشگاه آزاد به انتخاب 
اول دانشجویان تبدیل شود. ولی راهکار رسیدن به این هدف را نه 
نوشته و نه تبیین شده بود.  اما برنامه و ایده ای برای رسیدن به این 
هدف داشـــتم که در همان ماه های ابتدایی حضورم در دانشگاه 

مطرح کردم و مشخصه های کلی آن از این قرار بود. 
 ما در سال ۹7 به اقرار اداره کل نیروی انسانی دانشگاه و روسای 
محترم استان ها تعداد ۹ هزار و 800 نیروی مازاد داشتیم که با ارقام 
حقوقی آن مقطع، سالیانه حدود 450 میلیارد تومان هزینه روی 
دست دانشگاه می گذاشت؛ یعنی دانشگاه آزاد 450 میلیارد تومان 
در سال هزینه می کرد بدون اینکه هیچ خروجی و آورده مناسبی 
داشته باشد. برآورد شده بود دو هزار میلیارد تومان تسهیلات بگیریم 
و با استفاده از سیستم های تشویقی بتوانیم این تعداد نیروی مازاد 
را خارج کنیم. در ادامه و به موازات ســـالیانه هزار نفر از میان رتبه 
یک تا دو هزار کنکور توسط دانشگاه بورسیه شوند که نه تنها از آنها 
شهریه ای نمی گیرم بلکه این نخبه ها را بورسیه می کنیم. وجوهی 
را کـــه می خواهیم به آن ۹ هزار و 800 نیروی مازاد بدهیم، به این 

نخبگان و در قالب بورس تحصیلی اختصاص می دهیم. 
در آن مقطع دانشگاه حدود دو میلیون متر مربع ساختمان مازاد 
و بلا استفاده داشت. بخش دیگر طرح این بود که می توانستیم با 
تغییر کاربری یا جابه جایی، آنها را مسکونی کرده و به طور همزمان 
در اختیار این دسته از دانشجویان نخبه و برتر قرار داده و ایشان را 
تشـــویق به ازدواج کنیم. جزء دیگر برنامه ما صاحب خودرو کردن 
این عزیزان، به عنوان یکی از ضروریات این قشر فرهیخته و مستعد، 
با ارائه تسهیلات بود که فکر می کنم آن زمان قیمت مثلا پژو 206 
حدود 40 میلیون تومان بود که در نظر داشتیم این کار محقق شود. 
بـــا این اوصاف خیال یک نخبه برای روند جـــاری و آینده زندگی 
خودش راحت می شـــد و با این طرح آنها را در دانشـــگاه و کشور 
ماندگار کرده و نگه می داریم. این نخبگان بعد از طی مدارج بالاتر 
به جایگزینی اعضای هیات علمی دانشگاه که بازنشسته می شوند 
در دانشگاه جذب می شوند. خروجی و برکات این طرح به نحوی بود 
که اولا بهترین و شایسته ترین افراد علمی در داخل کشور ماندگار 
می شدند، ثانیا بعد از چند سال تمام اعضای هیات علمی دانشگاه 
آزاد را مســـتعدترین نخبگان کشور تشکیل می داد. ثالثا در طول 
کمتـــر از یک دهه حداقل 50 درصد از این افراد به نیروهای فناور 
تبدیل می شدند که هر کدام از آنها از نظر من گنج هایی بودند که 
با تولید محصولات دانش بنیان برای ســـالیان طولانی برای خود، 
دانشگاه و کشور خلق ثروت می کردند و در رشد و پیشرفت کشور 

نقش آفرینی مهمی را ایفا می کردند.
 

دانشـــگاههایبزرگخارجازکشـــورچهمزیتینســـبتبه
دانشگاههایایراندارندکهمیتوانندچنیناتفاقیرارقمبزنند؟
با توجه به تجربه زندگی چندســـاله در خارج از کشور و برداشت از 
زیســـت بوم علم و فناوری سایر کشورهای پیشرفته به این نتیجه 
رسیدم که موفقیت آنها در گرو چند مولفه است. مهم ترین سرمایه 
و ابزاری که آنها برای پیشـــرفت روزافزون خود دارند، فکر بچه های 
ماست. در واقع نیروی انسانی را از کشورهایی مانند ایران به کشور 
خود می برند، مهم ترین مولفه مهم این است. دومین مولفه استاد 
خوب است. ما در دانشگاه آزاد اسلامی استادان خوبی داریم و اگر 
نیاز بیشتر و متنوع تر هم داشته باشیم می توانیم از دانشگاه های 
دولتی کمک بگیریم. می توانیم پرداخت های خوبی داشته باشیم 

و حتی اگر لازم باشد از اساتید غیرایرانی هم از خارج کشور استاد 
جذب می کنیم. 

 ۸۰ هزار وسیله آزمایشگاهی در اختیار دانشگاه 
آزاد است

سومین مولفه مهم و موثر در دانشگاه های بزرگ دنیا، دسترسی به 
منابع علمی است. ما هم منابع خوبی در اختیار داریم و هرکسی 
مقاله ای بخواهد و تشـــنه علم باشد به راحتی می تواند به مطالب 
مورد نظر خود دسترسی پیدا کند. در این زمینه نیز مشکلی نداریم. 
چهارمین مولفه این است که اگر فردی نیازی به پژوهانه )گرنت( 
و آزمایشـــگاه داشته باشد برای او مهیا شود. دانشگاه آزاد درحال 
حاضر بیش از 80 هزار وسیله آزمایشگاهی دارد که قیمت برخی از 
آنها بالای ده ها میلیارد تومان است. بعضی از این وسایل را بهترین 
دانشگاه های دولتی نیز به سختی در اختیار دارند. بهترین اشخاص 
یعنی جوانان را در اختیار داریم. چرا به نحوی رفتار کنیم که از ایران 
بروند؟ جوان از ما چه می خواهد؟ به نظرم هر کس احترام داشته 
و بتواند ضروریات زندگی خود را داشته باشد به مهاجرت دائم فکر 

نمی کند. جوان چیز بیشتری نمی خواهد. 
از نظر من جوان در این سطح، توقع بالایی ندارد. ما می توانیم این 
خواسته ها را با برنامه ریزی برای جوانان محقق کنیم. دانشگاه های 
دولتـــی نمی توانند چنین کاری را انجام دهند چون تفکرشـــان 
دولتی اســـت و البته دست شان هم مثل دانشگاه آزاد باز نیست. 
علاوه بر آن اصلا مثل مسئولان دانشگاه آزاد فکر نکرده و نمی کنند. 
اکنون رئیس واحد دانشگاه آزاد اسلامی منتظر است تا ببیند چه 
امکانات بیشتری می تواند به دانشجو ارائه کند. حدود ۹0 درصد 
بودجه دانشگاه های دولتی صرف پرداخت حقوق می شود. رئیس 
دانشگاه دولتی اصلا دغدغه ای برای این موضوع ندارد و به آن فکر 
نمی کند. اما رئیس واحد دانشگاه آزاد باید از ماه قبل فکر کند تا 
ببیند ماه آینده چگونه می تواند حقوق کارکنان و سایر هزینه ها را 
پرداخت کند؛ همین فکر کردن، آدم را به حرکت می اندازد چراکه 
با خود می اندیشـــد چه نوع تلاشی لازم است تا بتواند دانشگاه را 
به نقطه مورد نظر برساند. پس اول هویت علمی و ارتقای دانشگاه 
و دوم حفظ کیان و موجودیت دانشـــگاه؛ دو مولفه ای هستند که 
باعث می شوند دانشگاه آزاد تلاش کند خودش را حفظ کرده و در 

مرحله بعد جایگاه خود را ارتقا بدهد. 

 دانشگاه باید همسان و هم سازگار با پیرامون شود
راههایارتقایدانشـــگاهآزادبهصورتمشخصازنگاهشما

چیست؟
اگر بخواهیم فقط به آموزش صرف و معمول بسنده کنیم، نتیجه 
نمی گیریم. دنیا مثل سلول های بدن ما مدام در حال جابه جایی 
و نو شـــدن است. سلول پیر می رود و سلول جوان می آید. هر روز 
تکنولوژی جدیدی می آید و تکنولوژی قدیمی خارج می شود. ایده و 
فکری قدیمی منسوخ شده و کنار می رود و ایده جدیدی جایگزین 
می شـــود. اگر دانشگاه نتواند خودش را با تغییرات همسان کند، 
درجا می زند. همســـانی در مرحله صفر اتفاق می افتد. دانشگاه 
نه تنها باید خودش را همسان و هم سازگار با پیرامون خود کند بلکه 
این دانشـــگاه است که باید مشخص کند تکنولوژی و فکر بعدی 
چیست؛ باید جلوتر از جامعه و پیشرو باشد. دانشگاه ما تا دیروز، 
نهایتا با جامعه بیرونی و متوســـط جامعه علمی بین المللی پیش 
می رفت و ســـعی می کرد خودش را به آن برساند ولی واقعیت این 
است که رسالت دانشگاه این نیست. دانشگاه باید در فضای رقابتی 
کاری کند که به خودش و دیگران قدم بعدی را نشان دهد؛ یعنی 
در این زمینه پیشرو باشد. اگر فقط بخواهیم خودمان را منوط به 
پیشرفت دیگران کنیم، همان اتفاقی رخ خواهد داد که رهبر انقلاب 
نهی می کنند. ایشـــان می فرمایند: »ما تا چه زمانی می خواهیم 
مصرف کننده علم باشـــیم؟« اشکالی ندارد ما از علم همسایگان 
اســـتفاده کنیم ولی تا چه وقت می خواهیم مصرف کننده صرف 
باشیم؟ چه زمانی می خواهیم تولیدکننده علم شویم؟ این موضوع 
اهمیت زیادی دارد. آنچه من برای دانشگاه آزاد متصور هستم این 
است که بتواند از مصرف کنندگی محض خارج شده، تولیدکننده 
شود و تولیدکننده ای پیشرو نیز باشد؛ دقیقا آنچه رهبری عزیزتر از 

جان برای جامعه علمی کشور ترسیم کرده اند. 

 به دنبال ایجاد سیکل مثبت هستیم 
چگونهمیتوانبهتولیدکنندهایپیشرودرحوزهعلمتبدیل

شد؟چهالزاماتیرابایدتدارکدید؟
بخشی به دانشگاه برمی گردد و بخشی به بیرون دانشگاه. قسمتی 
که مربوط به دانشگاه است بیشتر به معاونت تحقیقات، فناوری و 
نوآوری برمی گردد که در خدمت دوستان هستیم. تحقیقاتی که 
ذیل این معاونت قرار دارد، فعلا برون دانشگاهی است. آقای دکتر 
طهرانچی، تحقیقات را در دانشگاه به سه بخش تقسیم کرده اند. 
یکی؛ لب مرز دانش که آقای دکتر رنجبر، قائم مقام رئیس دانشگاه 
آزاد پیگیری می کند. با چند پروژه مهم و بزرگ هم شروع کرده اند. 
دوم؛ تحقیقات و پژوهش های دانشـــجویی شـــامل کشاورزی، 
پزشـــکی و علوم انسانی اســـت که ذیل معاونت های موضوعی و 
آقای دکتر علی اکبری معاون علوم، مهندسی و کشاورزی دانشگاه 
قرار می گیرد. مأموریت این معاونت در تحقیقات بیشـــتر بخش 
برون دانشـــگاهی آن است. بعد به فناوری و نوآوری می رسیم. ما 
بیشتر روی این دو حوزه تمرکز کرده ایم. دانشگاهیان دانشگاه آزاد 
باید بیشتر تشویق شده و انگیزه پیدا کنند و ابتدا داشته های خود 
را بشناسند. خیلی از ما داشته هایی داریم که بعضا برای خودمان 

نیز ناشـــناخته اســـت. امکان دارد فردی بیرونی این داشته ها را 
کشف کند یا در برهه ای، اتفاقی رخ بدهد و کشف شود. مطمئن 
هستم دانشگاه آزاد پتانسیل های زیادی دارد و این آدم ها باید ابتدا 
داشته های خود را کشف کنند. دوم؛ کشف زیست بومی است که در 
آن زندگی می کنند. این دو فرآیند تا حدی به طور گسترده در رویداد 
»عصر امید« خردادماه 1401 انجام شد. بسیاری دیدند دانشگاه 
آزاد چه توانایی هایی دارد. به طور مثال، من در رویداد مشـــاهده 
می کردم که افراد چگونه مشـــتاق یادگیری از عملکرد و ایده های 
سایر شرکت کنندگان بودند و چگونه در کنار هم قرار می گرفتند و 
بعضا ارتباطات واحدی و استانی و حتی کشوری برقرار می کردند. 
برخی از ایشـــان بعد از رویداد با هم در پروژه ها شراکت و همکاری 
داشـــتند. این نتیجه اثر شـــناخت از یکدیگر و هم افزایی و برکت 
ناشـــی از کار جمعی و حقیقت یدالله مع الجماعه است. بنابراین 
اولین مرحله »شناخت« و تقویت آن است. دوم؛ تشویق به تبدیل 
توانایی ها به خروجی در قالب ایده اســـت که بعد مراحلی را طی 
می کند و درنهایت به محصول و بازار می رسد. سوم؛ آدم هایی که 
حرکت کردند و به هر دلیلی در این مسیر به درهای بسته خورده و 
ناامیده شده اند را از ناامیدی بیرون بیاوریم. چهارم؛ توان همه این 
اشخاص را به سمت هم افزایی سوق دهیم. ممکن است به تنهایی 
بتوانم در پروژه ای یک درصد تاثیرگذار باشـــم، ولی وقتی به شما 
وصل شدم و هم افزایی صورت گرفت؛ ممکن است توان ما به 20 
درصد افزایش پیدا کند. اگر به دیگری متصل شـــویم شاید به 50 
درصد برسیم و اگر با دانشگاه آزاد هم افزا شویم، امکان دارد به بیش 

از ۹0 درصد برسیم. باید این هم افزایی را ایجاد کنیم. 
خروجی هم افزایی ها هرچه هست را باید به داخل سیکل و گردونه 
بیاوریم. ما پزشـــکان می گوییم: »سیکل مثبت ایجاد می کنیم.« 
به جای اینکه منفی کاری کرده و ســـیکل معیوب ایجاد کنیم من 
شـــما را ناامید کرده، شما دیگری را ناامید کنید و همه یکدیگر را 
به درون ناامیدی فرو ببریم، باید این سیکل را بشکنیم و به سیکل 
مثبت تبدیل کنیم. من روی شما اثر مثبت بگذارم، شما روی من 
اثر مثبت بگذارید و به همین ترتیب روی جامعه. اگر سیکل مثبت 
ایجاد شـــود، همه ما ارتقا پیدا می کنیـــم. در معاونت تحقیقات، 
فناوری و نوآوری به دنبال ایجاد سیکل مثبت هستیم تا ارتقا را در 

کل و سطح کلان شاهد باشیم. 

اگربخواهیدبهصورتملموسبیانکنید،تاکنونچقدراز
سیکلمثبتمدنظرشماتشکیلشدهاست؟

از زمانی که آقای دکتر طهرانچی سکان اجرایی دانشگاه آزاد اسلامی 
را به دســـت گرفته اند و تغییر ریل اتفاق افتـــاده، آرام آرام الزامات 
محقق شـــده است. ابتدا باید آیین نامه هایی تدوین شده و مدلی 
درنظر گرفته می شـــد. ما مدل »پارک« را داشـــتیم ولی این مدل، 
کامل و بومی نبود؛ موارد لازم را داشـــت ولی کامل کننده و کافی 
نبود. البته هر مجموعه ای محاسن و معایبی داشته و دارد. جناب 
دکتر طهرانچی، ماهیت پارک را کامل و آن را به بازار متصل کردند 
و مدل جدیدی به نام بازار فناوری و همچنین ســـراهای نوآوری را 
شکل داد. این حرف و مدلی جدید و برخاسته از فرهنگ و تمدن 
ایران با سابقه بود. برای اینکه مردم و جامعه با این لفظ آشنا شده 
و بدانند سرا چیست، به فرهنگ سازی نیاز بود که تا حدودی انجام 
شـــد. مقداری از کارهای تبلیغی و ترویجی هم مثل رویداد »عصر 

امید« شکل گرفت. 
رویداد عصر امید نخبگان، علاقه مندان، فناوران و محققان را تشویق 
کرد، به میدان آورد و امید را ترویج کرد. اگر دانشگاه بتواند به همین 
شور و شوق و امیدی که ایجاد شده، توجه کافی و وافی کرده و در 
مسیر حرکت ایشان کمک کار باشد، به نظرم، کار عظیمی انجام 
داده و همان سیکل را مثبت کرده و ارتقا داده است. در آن مقطع 
به نظـــرم آمد که نقطه اصلی این موضوع حمایت های مالی و در 
جاهایی حمایت اداری است. ما در این نقاط گیر داریم و بسترش 

را به طور کامل نداشتیم. 
در فاصله بین مسئولیت دو معاونت توسعه مدیریت و منابع و معاونت 
تحقیقات، این کار را بدون اینکه بحث دانش بنیان مطرح باشد، در 
قسمت شرکت ها و موسسات دانشگاه انجام داده بودم. ساختارها 
را کمی کامل کردیم و آنها را برای انجام مأموریت های جدید آماده 
کردیم. موسسات و مجوعه های دانشگاه که یا وجود نداشتند یا روی 
کاغذ بودند تبدیل به موسسه قانونی شد. اساسنامه آنها نوشته یا 
اصلاح شد و برای آنها هیات مدیره و سرمایه تعیین و درنهایت آنها را به 
صورت ساختاری مستقل و چابک درآوردیم. از لحاظ مالی هم آن را 
ساختارمند کردیم. حدود 15 موسسه و شرکت مانند »فرهیختگان« 
درحال فعالیت یا راه اندازی داریم. از سوی دیگر مشاهده می شد 
چرخ های ساختار فناوری و نوآوری دانشگاه در شاکله بروکراتیک 
و قواعد مالی و اداری دانشـــگاه به خوبی نمی چرخد، همچنانکه 
چرخ های »فرهیختگان« خوب نمی چرخید. بنابراین پیشنهاد دادم 
دو کار انجام بگیرد. اول تزریق منابع مالی اولیه برای شروع کار بود 
که دکتر طهرانچی بـــا بزرگواری موافقت کردند و انصافا به خوبی 

حمایت کردند و تا حالا کار جلو آمده است. 
رئیس محترم دانشـــگاه، به قول رهبر انقلاب، از بن دندان به این 
موضوع اعتقاد داشته و دارند و پای کار نیز ایستاده اند. دوم؛ باید 
بستر انجام فعالیت ها را تا جایی که می توانیم متناسب با ماهیت 
کار دانش بنیان و بازار فراهم کنیم. یک ســـری از بســـترها درون 
دانشـــگاه مهیا می شود ولی بسترهای اجرایی و تجاری سازی در 
داخل دانشگاه نیست. باید این بسترها را با شرکت ها ممزوج کنیم 
که این کار نیز اتفاق افتاد. دانشگاه آزاد در این مدت چند کار انجام 
داد و برای ارتقای این زیســـت بوم، کارهای متعددی محقق شد. 

قبل از حضورم در معاونت تحقیقات، دانشگاه آزاد اولین »صندوق 
در صندوق« )Fund Of Fund( یا فراصندوق کشور را با مشارکت 
معاونت علمی و فناوری ریاســـت جمهوری و ستاد اجرایی فرمان 
حضرت امام)ره( انجام داد. 50 درصد سهام متعلق به ما و مابقی 
برای دو نهاد دیگر بود. اکنون سهامداران تغییر کرده اند ولی باز هم 
بیشترین سهام را ما با 20 درصد داریم. آستان قدس رضوی، کمیته 
امداد امام خمینی)ره( و دیگر نهادهای حاکمیتی مانند همراه اول، 
سازمان اقتصادی کوثر و چند شرکت و سازمان دیگر نیز هستند.

اگر می خواهیـــم از فناوری دفاع و حمایـــت کنیم، باید حداقل 
صندوقی داشته باشیم که حاکمیتی باشد، بتواند به صندوق های 
خطـــر پذیر یا vc کمک کند و ایـــن صندوق ها از پروژه ها حمایت 
جســـورانه کنند. این اولین کاری بود که دانشگاه آزاد انجام داد. 
اکنون در این صندوق، دانشگاه آزاد پیشرو است. همچنین گفتیم 
باید از طریق توسعه تولید دانش بنیان خلق ثروت کرده و منابع مالی 
جدیدی ایجاد کنیم و آن منابع را مجددا به مباحث فناوری تزریق 
کنیم. در این مسیر شرکت های دیگر را نیز فعال کردیم و با وجود 
مشکلات مالی، سرمایه گذاری هم انجام دادیم تا در سال های بعد 
منابع مالی بسیار خوبی را با اولویت مباحث فناوری و نوآوری وارد 
دانشـــگاه آزاد کنیم. این دومین کاری بود که از لحاظ ایجاد نهاد 

مالی و تامین منابع انجام دادیم.
 

چهبرنامهایبرایصندوقپژوهشوفناوریدانشـــگاهآزاد
داشتید؟

سومین مورد به صندوق پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد برمی گردد. 
اساســـنامه این صندوق 15 ســـال فقط روی کاغذ مانده بود. ما 
واقعیتی به عنوان »صندوق« نداشـــتیم و فقط یک اسم محسوب 
می شـــد. این صندوق را مانند »فرهیختگان« تبدیل به موسســـه 
کردیم. صندوق را ثبت کرده و اساسنامه را براساس مقررات معاونت 
علمی و فناوری ریاست جمهوری اصلاح کردیم. با سرمایه سه میلیارد 
تومانی شـــروع کرده و بعد سرمایه را به 20 میلیارد تومان افزایش 
دادیم. سال 1401 در دومین سالگرد تاسیس آن در مشهد مقدس 
نیز سرمایه صندوق را با ۳74 میلیارد تومان تثبیت کردیم. امیدواریم 
موجودی و سرمایه صندوق را تا پایان سال به بیش از 600 میلیارد 
تومان برسانیم. با این وصف و در حال حاضر این صندوق بزرگ ترین 
صندوق پژوهش و فناوری کشور شده است. حُسن دیگری که کمک 
نهاد مالی دارد تا این کار انجام شود و فناوری و نوآوری پیش برود، 
این است که اگر سرمایه صندوق به 600 میلیارد تومان برسد، عملا 
صندوق دانشگاه آزاد، ظرفیت ارتقا را به نحوی پیدا می کند که پس 
از طی مراحلی قادر خواهد بود تا از ســـرمایه های مردمی نیز برای 

رسیدن به اهداف خود بهره مند شود.

  منابع مالی باید صرف پروژه های دانش بنیان شود
تصمیمداریدبهسمتبانکداریبروید؟

ما به دنبال تاســـیس بانک نیستیم ولی بانک، محاسنی دارد که 
صنـــدوق ما ندارد. تامین منابع مالـــی برای حمایت از پروژه های 
دانش بنیانی که معطل سرمایه گذاری و حمایت مالی هستند، یک 
رکن است. بعد از رویداد »عصر امید« اعتقاد داشتیم باید به نحوی 
به ایده پردازان کمک کنیم. رویداد عصر امید آغاز امیدآفرینی بود 
و نباید موضوع به شعار و نمایش یک هفته ای بسنده می شد. در 
آنجا قول های زیادی به شـــرکت کنندگان داده شد که نمی توان 
اجازه داد قول های داده شده روی زمین بماند. از سویی عنوان شد 
دانشگاه می خواهد حمایت کند و افراد هم مراجعه می کردند. اکنون 
پروژه های متعددی به دســـت ما رسیده؛ یک سری که اقتصادی 
نیست را کنار می گذاریم، آنهایی که علمی نیست هم کنار می روند 
و تعدادی نیز خیلی خوب است اما نیازمند منابع و حمایت مالی 
هستند. ما در حال حاضر به اندازه تمام آنها منابع نداریم؛ چراکه 
منابع ما محدود اســـت. صندوق پژوهش و فناوری تنها می تواند 
منابع را از اشخاص حقوقی جمع کند ولی بانک می تواند از منابع 
در اختیار مردم و اشخاص حقیقی هم استفاده کند. مطمئن هستم 
اگر پول های موجود در کشـــور وارد پروژه های درســـت و حسابی 
دانش بنیان شـــود، مردمی که ســـرمایه گذاری می کنند، خیلی 
بیشـــتر از 15 تا 20 درصد ســـود پولی که در بانک می خوابانند، 
دریافت خواهند کرد و این برای پیشـــرفت و آبادانی کشـــور هم 

بسیار خوب است. 
یکی از کارهـــای خیلی خوبی که دانشـــگاه آزاد انجام داد، این 
بود که ســـعی کرد برای تامین منابع مالی، نهادهایی ایجاد کند. 
فراصندوق یکی از آنها بود و صندوق پژوهش و فناوری دانشـــگاه 
آزاد نهاد قوی دیگر در این زمینه است. نهادهایی که در موضوعات 
نیمه دانش بنیانی سرمایه گذاری کند، می تواند خلق ثروت کرده و 
ما از این خلق ثروت، پشتوانه ای برای پیشرفت علم و فناوری ایجاد 
می کنیم. یکی از مهم ترین اقدامات دانشگاه آزاد در چند سال اخیر 

همین مورد بوده که نتایج آن خودش را به خوبی نشان می دهد. 
درحال حاضر ما روی پروژه یا پروژه هایی فکر می کنیم تا با همراهی 
دانشگاه و نهادهای حاکمیتی بتوان مشکلات مربوط به نوسانات 
ارز را بهبود بخشیده و به طور سیستماتیک کنترل کنیم که البته 
شرط و شروط های خودش را طلب می کند. این کار را دانشگاه آزاد 
انجام می دهد؛ یعنی تا این اندازه می تواند در مباحث دانشی و اداره 
کشور تاثیرگذار باشد، اثری که به بهبود وضعیت پیرامون خودمان 
می انجامد. به فضل خدای مهربان به شدت پای کار ایستاده ایم و 
با دیگران مذاکره کرده و از ظرفیت های همه کارشناسان و مجریان 
قوی و سالم استفاده می کنیم تا کار انجام شود. همه اینها را مصداق 

»هذا من فضل ربی« و »یرزقه من حیث لا یحتسب« می دانم.

  نیازمند نظام مدیریت و کنترل پروژه هستیم
درحـــالحاضرچـــهبرنامهایرابهصورتویـــژهمدنظرقرار

دادهاید؟
نهاد مالی را مشخص کرده ایم و یک سری نهادسازی های دیگر یا 
اصلاح فرآیندها یا تغییر ساختاری را هم لازم داریم. تا چندی پیش 
روی توسعه کمی و بسترسازی تمرکز کرده بودیم و با پیشرفت نسبی 
در این مسیر، زیست بوم ما نیازهای جدیدی را می طلبد که ما باید 
خودمان را برای آنها آماده کنیم. روزی لازم بود سرا و مرکز تشکیل 
بدهیم و در این خصوص ساختار مربوطه شکل گرفت. اکنون تقریبا 
به حالت موثر خود رسیده است. الآن رسالت ما موضوع دیگری است 
و باید روی آن تمرکز کنیم. بنابراین ساختار مورد نیاز این عملکرد را 

متناسب با آن اصلاح می کنیم.
یکی از مشـــکلاتی که در دانشگاه آزاد و مبحث دانش بنیانی 
داریم، تعداد معدود افرادی است که بتوانند با توجه به موضوع 
هر یک از فعالیت ها، قراردادهای متناسب با آن را به نحوی تنظیم 
کنند تا منافع فناورها و دانشـــگاه توأمان حفظ شود و در عین 
حال این همکاری بدون هیچ گونه مشکل خاصی و به بهترین 
وجه ممکن در بلندمدت جلو برود. درحال حاضر قراردادهایی 
در دانشگاه آزاد داریم که چون به خوبی تنظیم و منعقد نشده اند، 
مشکلات حقوقی زیادی را برای طرفین ایجاد کرده است. پروژه ها 
زیان ده شده، از هم جدا شده اند و کار در کل از بین رفته است. 
اگر بتوانیم قرارداد خوبی بنویسیم، شرایط متفاوت خواهد بود. 
قرارداد با فناوری که تکنولوژی خاصی دارد، نسبت به قرارداد با 
فردی که تکنولوژی خاص دیگری دارد، متفاوت اســـت و اصلا 
یکســـان نیست. شرایط و منافع نیز یکسان نخواهند بود. باید 
در تغییر و اصلاح ســـاختاری این موضوع را متناسب با شرایط 

روز اصلاح کنیم. 
بعد از تشکیل نهاد مالی و موضوع اصلاح قراردادها، نیازمند یک 
نظام مدیریت و کنترل پروژه هســـتیم. اتفاقی را در معاونت رقم 
خورده و درحال پیاده سازی نظام کنترل پروژه های دانش بنیان 
هســـتیم و شاید سطح آن را به »دفتر« یا »مدیریت« ارتقا بدهیم. 
تعداد پروژه های ما بعد از رویداد »عصر امید« درحال افزایش است. 
به دلیل نبود چنین سامانه ای برخی از پروژه های خوب دانشگاه 
در ســـال های گذشـــته مغفول مانده و از دست رفته اند. ولی با 
راه اندازی نظام موصوف و آموزش همه کاربران مربوط در سطوح 
مختلف ستادی موضوع را پیگیری می کنیم. اولین جلسه آموزشی 
را بـــرای همکارانم در معاونت برگزار کردند. آموزش برای معاونان 
در استان هم درنظر داریم. در ادامه سایر کاربران در سطح کشور 
می توانند این آموزش را ببینند. به هر فرد یک کاربری تخصیص 
داده می شود، پروژه تعریف شده و پیگیری خواهد شد، به این ترتیب 
پروژه ای مغفول نمانده و بدون تعیین تکلیف باقی نمی ماند و با 
همدیگر جلو می روند. اگر هر یک از قراردادها به قدری پیشرفت 
کرد و بزرگ شـــد که لازم باشد، آن را تبدیل به شرکت می کنیم. 
پیش بینی می کنم اگر با همین دســـت فرمان جلو برویم و مانع 
خاصی حادث نشود در سه، چهار سال آینده بیش از سه تا چهار 
هزار میلیارد تومان درآمد خالص، فقط از محل دانش بنیان ها و 

پروژه های این چنینی داشته باشیم. 

اینرقمچهسهمیازدرآمدهایغیرشهریهایدانشگاهآزاد
خواهدداشت؟

بودجه دانشگاه را در این سال کاری حدود 18 هزار میلیارد تومان 
نوشته اند ولی به هیچ وجه تمام این مبلغ محقق نخواهد شد. از محل 
شهریه می توانیم حداکثر 12 هزار تا 12 هزار و 500 میلیارد تومان 
داشته باشیم. البته درصدی از این درآمد هم مربوط به وجوهی است 
که دولت در قبال خدماتی که به ایشان داده می شود باید بپردازد 
که متاسفانه با تأخیر چندساله به دانشگاه پرداخت می کند. اگر 
تا سه سال آینده درآمد شهریه ای بر مبنای تعداد دانشجو را درنظر 
بگیریم، برآورد شخصی من این است که بین 16 تا 18 هزار میلیارد 
تومان باشـــد. تعداد دانشجو چندان افزایش پیدا نمی کند چون 
دانشگاه های دولتی هم با کاهش دانشجو مواجه هستند و تلاش 
می کنند تا جذب دانشجویان شهریه پردازشان را بیشتر کنند. به این 
دلیل نمی توانیم شهریه را حتی مطابق با میزان تورم افزایش دهیم.

 کسب درآمد چهار هزار میلیاردی از دانش بنیان ها 
در آینده نزدیک

برآوردشماازدرآمددانشبنیانیچقدراست؟
وقتی بدبینانه نگاه می کنم بین سه تا چهار هزار میلیارد تومان است. 
طبیعتا رقم خوش بینانه بســـیار بالاتر و بالای 5 تا 6 هزار میلیارد 
تومان خواهد بود، باز هم به شرط ها و شروط ها. اگر صحبت هایی 
که کردیم، محقق شده و قول ها عملی شود چنین اتفاقی رخ خواهد 
داد. همه دانشگاه و جامعه در اختیار و کنترل ما نیست بلکه جزئی 
از دانشگاه و جامعه هستیم و توان محدودی داریم. سعی کرده ایم 
ریسک پذیری خود را نسبت به دیگر بخش ها بالاتر ببریم تا در مدت 
کوتاه تری درآمد بزرگ تری برای دانشگاه ایجاد شود. این درآمد هم، 

مقوّم توأمان آموزش و موضوعات دانش بنیان خواهد شد. 
در بازدیدهایی که در معیت ریاســـت محترم دانشـــگاه در سطح 
کشـــور بودم، پروژه های متعددی پیشنهاد می شود که به نقل از 
برخی مسئولان کشور در حال حاضر دولت امکان راه اندازی اینها را 
ندارد ولی یک مجموعه دانشی می تواند با استفاده از ظرفیت های 
خود و کمک گرفتن از سایر افراد حقیقی و حقوقی بخشی از آنها را 
اجرا کند. در همین مدت بیشتر از 200 هزار میلیارد تومان پروژه 
به دانشگاه پیشنهاد شده ولی منابع مالی یکی از محدودیت های 

جدی در سر راه این پروژه هاست.

  منابـــع مالی، مهم تریـــن چالش مان در اجرای 
پروژه ها 

مهمتریـــنچالشودغدغهپیشرویشـــمابرایانجاماین
پروژههاچیست؟

مواردی را که در بالا عرض کردم. ولی به نظرم مهم ترین آنها منابع مالی 
اســـت. حتی به دنبال این موضوع هستیم تا در صورت امکان برای 
پروژه هایی که نیاز مالی و البته درآمدزایی آنها ارزی است، از بانک های 
خارجی تسهیلات ارزی بگیریم تا پروژه ها را پیش ببریم. سعی داریم 
این کار را انجام دهیم تا بتوانیم به جای یک پروژه، همزمان دو یا چند 
پروژه را جلو ببریم. باز هم به تفاوت بین بانک با صندوق برمی گردم؛ 
موجودی صندوق محدود است اما در بانک می توان از اصل »یدالله 
مـــع الجماعه« منابع خرد مردم را جمع کـــرد. در این صورت تعداد 
پروژه های بیشتری اجرا می شود و سود آن هم به مردم می رسد. این 
خیلی بهتر از آن است که مردم پول خود را در بورس یا بانک بگذارند... 

وضررکنند!
بله. پول های خود را به سایر ارزهای مورد نیاز تبدیل می کنند. اگر 
توان انتشـــار اوراق ارزی داشته باشیم، به مردم ضمانت می دهیم 
هرچه به صورت ارزی به ما دادید، ما هم به شـــکل ارزی با شـــما 
شریک می شویم. بعد ببینید چند میلیون یا حتی میلیارد دلار از 
داخل منازل یا گاوصندوق های شـــخصی که معطل مانده بیرون 
می آید. وقتی من ارز احتیاج ندارم، چرا باید به صرافی بروم و پنج 

هزار یورو بگیرم؟

اینکارراانجاممیدهندتاکمیسودکنند
متاسفانه سیاست های نظام اقتصادی و بانکی ما نتوانسته اعتماد 
مردم را درخصوص مراودات ارزی جلب کند و مردم هم بانک ها را از 

این گردونه خارج کرده اند. 
فرهنگ تلاش و کوشش فراوان و جهاد در این راه، شناخت صحیح 
داشـــته ها و اعتماد به خدا بسیار با ارزش تر از درآمد دانش بنیانی 
صِرف است. وقتی دولت دوازدهم بودجه سازمان فضایی را محدود 
کرد پیشـــنهاد دادم که وارد بحث ماهواره در مدار ژئو شـــویم. اگر 
این کار انجام می شد نه تنها کشور هزینه ارزی برای اجاره ماهواره 
نمی کرد و شبکه های ما را از ماهواره ها حذف نمی کردند، بلکه این 

توانایی و اقتدار برای کشور درآمد ارزی ایجاد می کرد. 
این سرمایه گذاری دانش بنیان می توانست به تنهایی یا با تشکیل 
کنسرسیوم علمی انجام شود. پرتاب ماهواره را به همین صورت، یا 
تماما داخلی یا با کمک دیگر کشورهای همراه. ولی مهم این بود که 
صاحب بخشی یا تمام فناوری مربوطه می شدیم. من دانشگاه آزاد را 
در آن اندازه می بینم و اگر حمایت بیشتری شود به دنبالش می روم. 
وقتی بازار خودرو در دولت قبل دستخوش تغییر شد، از دانشگاه 

خواستم به این حوزه ورود کنیم. یعنی ما اینقدر ناتوان هستیم که 
نمی توانیم خودروی مناسب و در شأن مردم ارزشمند ایران تولید 
کنیم؟ از آنجایی که دولت قبل رابطه خوبی با دانشگاه آزاد نداشت 
چنین امکانی میســـر نبود. متاسفانه خروجی فعلی هم تاکنون 
خوب نبوده، شـــاید به این دلیل است که بیشتر تصمیم سازان و 
تصمیم گیـــران همان افراد قبل و با تفکرات قبل هســـتند و هیچ 

انگیزه ای برای تغییر ندارند. 

 راه تثبیت نرخ ارز، پول پاشی نیست
تفکرنیزهمانتفکراست.

بله، چون آنها تصمیم ســـازی می کنند. آدمی نو نیســـت که طور 
دیگری فکر کند، کاردان باشـــد و بتواند اداره کند وگرنه دوباره به 
فروش ارز روی نمی آوردند. اصلا راه تثبیت نرخ ارز، پول پاشی نیست 
بلکه راه های دیگری دارد. بگذریم! ما علاوه بر داخل می توانیم به 
خارج و همسایگان خود هم نگاه کنیم. ما فرصت های خارجی هم 
داریم. دانشگاه آزاد قصد دارد از یکی از این فرصت ها استفاده کند 
و دست به کار شود. می خواهیم تا درصورت تامین مالی کار را انجام 
دهیم. پروژه های بســـیار جالب، جذاب و زیبایی داریم. پروژه ای 
دانش بنیان با سودآوری نزدیک به ۹0 درصد درآمد دانشگاه آزاد 

از محل شهریه. این فقط یکی از پروژه ها است.
 

چقدرپولبرایسرمایهگذاریازسویدانشگاهآزادنیازاست؟
نیاز نیست همه مبالغ سرمایه گذاری از سوی دانشگاه تامین شود و 

تامین تمامی منابع مورد نیاز هم از سوی دانشگاه امکان پذیر 
نیست. ارقامی که لازم است بالای 100 یا 2000 همت 

است. ولی مهم این است که اگر منابعی در اختیار 
داریم از همه آنها به درستی استفاده کنیم و تا بالاترین 

حد امکان آنها را درگیر پروژه های دانش بنیان کنیم. 
سالیان گذشته صدها میلیارد تومان در حساب 
های سپرده بانکی بود و خوشبختانه هیات امنای 

محترم دانشگاه نگهداری وجوه را در حساب سپرده 
ممنوع کـــرد. ولی علی رغم این مصوبه 

درصد کمی از این وجوه به 
این سمت هدایت شد. 
زمانی که معاون توسعه و 
مدیریت منابع دانشگاه 
آزاد بودم، پیشـــنهاد 
کردم این مبالغ را در 
چنیـــن پروژه هایی 
سرمایه گذاری کنیم. 
صنـــدوق  منابـــع 
پس انـــداز کارکنان 
را 6 درصـــد ســـهم 
کارکنان و 4 درصد 
سهم دانشگاه که با 
هر پرداخت از طرفین 
کســـر می شـــود، 
تشکیل داده است. 
پیشنهاد ما این بود 
کـــه ایـــن مبالغ در 

قالب عقود اسلامی در 
پروژه های دانش بنیان 
به کار گرفته شـــود که 
تا زمان بازنشستگی یا 
بازخریدی که به ایشان 

برگردانده می شود، مورد 
استفاده بهینه قرار گیرد. 

اگر این مبالغ سالانه به طور 
متوسط 50 درصد سود بدهد نسبت 
به حالا که در بانک قرار گرفته و 10 
تا 15 درصد ســـود می دهد چقدر 
تفـــاوت دارد؟ به صورت تصاعدی 

و تجمعی ســـود آن بالا می رود. از نظـــر فردی، وقتی همکاری از 
دانشگاه آزاد بازنشســـته می شود به نرخ امروز بالای چهار تا پنج 
میلیارد تومان دریافتی خواهد داشـــت. بنابراین، هم دانشـــگاه 
خودش را بالا کشـــیده، هم این پروژه ها پیش رفته و هم وضعیت 
مالی و رفاهی همکاران ما در دانشگاه آزاد خوب شده است. به تبع 
بهبودی و امید بیشتر همکاران ما در دانشگاه، آنها هم سعی و تلاش 
بیشتری می کنند و سیکل مثبتی را که در ابتدا گفتم شاهد خواهیم 
بود. طبیعتا احساس می کنند دانشگاه متعلق به خودشان است، 
دلسوزی می کنند و دانشگاه را بهتر اداره می کنند. کافی است ما 
همین نکات ســـاده را عملیاتی کنیم تا معجزات و برکات ناشی از 

آن را مشاهده کرده و امور را به خوبی پیش ببریم. 

 پیگیر پروژه ای برای تولید بافت های 
انسانی هستیم

ازدیگرپروژههایدردستاجرابگویید.
پروژه هایی را که اشـــاره کردم تنها یکی از ده ها مورد است. پروژه 
دیگری در رابطه با تولید بافت های انســـانی را پیگیری می کنیم. 
در حال حاضر 50 درصد از نیاز کشور در این مورد از طریق واردات 
تامین می شود. با مرکز تحقیقات پزشکی مرتبط قرارداد بسته ایم 
و شرکت مربوطه را هم ثبت می کنیم. در فاز اول از پودر استخوان 
و محصولات استخوانی شروع کرده، بعد به بافت های نرم همانند 
رباط و در مراحل بعدی به دنبال تامین دریچه های قلبی مورد نیاز 
بیماران می رویـــم. این عمل علاوه بر غنی کردن دانش و فناوری 
های مربوطه، در مرحله اول موجب کاهش هزینه بیماران و 
صرفه جویی ارزی و در مراحل بعدی باعث ایجاد درآمد 

ارزی برای کشور خواهد شد. 
این موارد بسیار بزرگ بوده و برای دانشگاه، همکاران 
دانشگاهی و برای کشور امید ایجاد می کند. سرمایه 
مورد نیاز این پروژه حدود 80 میلیارد تومان اســـت 
و اگر خدا بخواهد تا هشـــت مـــاه دیگر راه اندازی 
می شود. از لحاظ برنامه اقتصادی پروژه، پیش بینی 
می شود طی یک ونیم سال به نقطه سربه سر برسیم. 
ضمنا درصدد هستیم پس از تکمیل و 
تامین نیاز کشور بتوانیم بیماران 
متقاضی را به داخل کشور هدایت 
کرده و اعمال پیوند و درمانی را 
در بیمارستان های خودمان 
و توســـط کادر درمانی ایرانی 
و در جمهوری اسلامی ایران 
انجام دهیم تا دانشـــگاه و 
تمامی کســـب وکار مرتبط 
با گردشـــگری سلامت در 
کشور هم از منافع جانبی 

آن منتفع شوند. 

فکـــرمیکنیدتاچه
زمانینهاییشود؟

اکنـــون در حال عقد 
قرارداد بـــا پیمانکار 
برای ساخت بناهای 
مورد نیاز و اتاق های 
تمیز پروژه هستیم. 
برخـــی تجهیـــزات 
سفارش گذاری و برخی 
خریداری شـــده اند و 
طی هشـــت ماه آینده 
باید راه اندازی شـــود. در 
حـــوزه پزشـــکی، پروژه های 
دیگری نیز داریـــم که در صورت جواب 
گرفتـــن می تواند کشـــور را متأثر کند. 
متاسفانه ما نسبت به هزینه کرد منابع مان 
حساسیت لازم را نداریم و از آنها به درستی 

استفاده نمی کنیم. اگر برخی از این پروژه اجرایی شود، هزینه های 
نظام ســـلامت برای تشـــخیص بیماری ها که از جیب من و شما و 

بیت المال بیرون می رود، به مقدار زیادی کاهش پیدا می کند. 
همچنین پروژه ای درخصوص درمان برخی بیماری های متابولیک 
داریم که اگر به خوبی انجام شـــود، ثمرات زیادی خواهد داشت. 
پروژه های دیگری نیـــز در تولید انرژی های تجدیدپذیر و کاهش 
مصرف انرژی در دست مطالعه و اقدام است که می تواند آورده های 

خوبی را برای دانشگاه و کشور داشته باشد. 

 در حال تاسیس نیروگاهی در جنوب کشور هستیم
بهپروژهدرحوزههایدیگرنیزفکرمیکنید؟

در حال تاســـیس نیروگاهی در جنوب کشور هستیم. این اولین 
قراردادی است که دانشگاه آزاد به عنوان پیمانکار در سطح ملی با 
رقم 4.۹ میلیون یورو منعقد کرده است. به دنبال قراردادهای دیگری 
هم با ارزش تقریبی50 میلیون یورو هستیم. علاوه بر آنها پروژه دیگر 
انرژی دانشگاه، احداث نیروگاه خورشیدی 10 مگاواتی در استان 
سمنان است که مقدمات کار انجام شده و درحال پیگیری است. 
درصورت تحقق این قراردادها، درآمد دانشـــگاه آزاد بالغ بر یکصد 

میلیارد تومان خواهد بود.
بـــه پروژه های دیگری نیز ورود کرده ایم. به طور مثال قرارداد پروژه 
مخازن کامپوزیتی را در تبریز بسته ایم. درحال تاسیس شرکتی با 
نسبت ۳0 به 70 درصد به ترتیب به عنوان سهم فناوران و دانشگاه 
آزاد هستیم. ارزش این پروژه بیش از 50 میلیارد تومان است و برای 
آن حـــدود 47 میلیارد تومان منابع مالی نیاز اســـت. پروژه دارای 
سودآوری بسیار خوبی است. آرام آرام پروژه هایی را شروع می کنیم 
کـــه هرکدام از آنها چند ده میلیارد تومان منفعت را برای فناوران و 
دانشگاه به ارمغان می آوردند. دانشگاه درنظر دارد تا منافع مالی 
اســـتحصالی را مجددا در چرخه سایر پروژه های فناوری و نوآوری 
وارد نمـــوده و در مدت زمانـــی کوتاهی، اثرات قابل قبولی از خود 

بر جای گذارد. 
از حالا محصولات خود را دسته بندی می کنیم. کم کم به این نکته 
فکر می کنیم که صادرات را به کدام کشـــورها انجام دهیم. فقط 
به مصرف داخلی نگاه نمی کنیم. اگر مثلا اســـتانداردهای اروپا 
را درنظـــر بگیریم، محصولات را می توانیم به این قاره یا دیگر نقاط 
دنیا صادر کنیم یا اگر لازم است، استاندارد معتبر خارجی دیگری 
را هـــم دریافت کنیم. درواقع خودمان را آماده کرده ایم تا فقط در 
ایران محصور نشده و از مرزها خارج شویم؛ به همین جهت گفتم 
نگاه بدبینانه این است که سه سال بعد، چهار هزار میلیارد تومان 
درآمد نصیب دانشگاه آزاد شود ولی در حالت خوشبینانه، رقمی 

بالاتر به دست می آید.

  سامانه بازار به زودی راه اندازی می شود
در حال نگارش نرم افزاری هســـتیم که بازاری را تشکیل می دهد. 
هرکـــه هرچه در دانشـــگاه آزاد دارد، روی ســـامانه قرار می دهد. 
همکاران یا واحدهای دانشگاه، محصول شما را می بینند و خریداری 
می کنند. درواقع خرید و فروش درون دانشگاهی شکل می گیرد. 
اول از خودمان شـــروع می کنیم و بعد آرام آرام به جامعه گسترش 

می دهیم.
 

اینسامانهچهزمانیراهاندازیمیشود؟
در شورای قبلی به دوستان گفته بودم: »سامانه را تا پایان سال بالا 
بیاوریم.« سعی خودم را می کنم ولی شاید به سال بعد موکول شود. 
مهم ترین گرفتاری ما کمبود وقت است چون باید زمان بگذاریم، راه 

بیندازیم و بعد به دوستان بگوییم پیگیری کنند. 

میتوانامیدواربوددربهاررونماییشود؟
ان شـــاءالله. همه این کارها کنار هم انجام می شود. اگر مشکلی 
پیش نیاید و خدا کمک کند، چنانکه تا حالا کمک کرده و روال به 
همین صورت یا بهتر پیش برود، مطمئنم به لطف و فضل خدا طی 
یک تا دو ســـال آینده جهش بسیار خوبی دراین حوزه در دانشگاه 
آزاد خواهیم داشت. به حدی که امیدوارم اثرات این جهش بازتاب 

خوبی در جامعه داشته باشد. بعون الله و المِنَّه

معاونتحقیقات،فناوریونوآوریدانشگاهآزاددرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

سکانمعاونتتحقیقات،فناوریونوآوریدانشگاهآزاد

بعدازکوچروحاللهدهقانیفیروزآبادیبهمعاونتعلمی

وفناوریریاســـتجمهوری،بهدســـتمجیدمشکینی

ســـپردهشـــد؛مدیریکـــهپیشتردرمعاونتتوســـعه

مدیریتومنابعدانشگاهمشغولبهفعالیتبود.ایدهها

ودغدغههایمشکینیدرحوزهعلموفناوریسببشد

دکترمحمدمهدیطهرانچی،تیرماهسالگذشتهاورابه

معاونتتحقیقات،فناوریونوآوریدانشگاهآزادمنتقل

کندتابااستفادهازتجربیاتش،مسیربهتریبرایتحقق

اهدافدانشگاهدرحوزهفناوریونوآوریطراحیشود.

دانشـــگاهآزادگامهـــایبلندیبرایتحـــولوحرکتاز

ســـنتهایآموزشیوپژوهشیبهســـمتکارآفرینیو

تربیتفارغالتحصیلانماهروکاربنیانباتاسیسسراهای

نوآوریبرداشـــتهودراینمیان،معاونتتحتامرمجید

مشکینی،نقشـــیمهموتاثیرگذاریایفامیکند.اوراه

نجاتدانشگاهرا»اقتصاددانشبنیان«میداندومعتقد

استدانشـــگاهآزادظرفیتدارد»دولتدوم«ایرانشده

ودولتهاومجلسهایایرانراهممتأثرازخروجیهای

خودکند.مشـــکینیمعتقداســـتدرچندسالآینده

دانشگاهآزادمیتواندبینسهتاچهارهزارمیلیاردتومان

درآمدخالـــصفقطازمحلدانشبنیانهـــاوپروژههای

بزرگملیوحتیبینالمللیداشـــتهباشـــد.مشـــروح

گفتوگوی»فرهیختگان«بامعاونتحقیقات،فناوریو

نوآوریدانشگاهآزادکهپیشتردرویژهنامه»عبورازبحران

بادانشگاه«منتشرشدهبود،بهصورتعمومیدراختیار

مخاطبانقرارمیگیردکهدرادامهمیخوانید.

راه نجات دانشــگاه، اقتصاد دانش بنیان است

ادامهدرصفحه5

ادامهازصفحه4

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 


